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Wiadomości z kraju

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy  
  i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych  
  i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki  
  i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD 267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji
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STORAGE
R

W biznesie od 1971 roku

• Moze  macie  duzo niepotrzebnych  
rzeczy w domu?

• Moze w garazu nie ma miejsca  
na samochod?

• Moze Biznes  zajmuje duzo  
miejsca w waszym domu?

• Moze planujecie przeprowadzke?

www.ezmini.com
CONVE

NIENT

LO
CATIO

NS

351 Red Lion Rd., Huntindon Valley, PA 19006, 215-938-9343 - redlion@ezmini.com
289 DeKalb Pike, North Wales, PA 19454, 215-699-6002 - montgomery@ezmini.com
36 E. Township Line Rd, Elkins Park, PA 19027 Cheltenham, 215-379-1636 -  
elkinspark@ezmini.com
7425 State Rd., Philadelphia, PA 19136 Mayfair/Holmesburg 215-331-9398 -  
stateroad@ezmini.com

KLIENCI MOGA 
SKORZYSTAC 

Z JEDNEGO 
BEZPLATNEGO 

MIESIACA  
WYNAJMU U NAS

 C
O

U
P

O
N

1800 Street Rd., Warrington, PA 18976 1800 Street Rd., Warrington, PA 18976 
215-491-1600215-491-1600

Nie ma problemu. Porownajcie nasze ceny i warunki uslug  
z tym co zaproponuja wam nasi konkurenci. 

Mozecie byc pewni - przekonacie sie sami, ze 
EZ_STORAGE jest najlepszym biznesem!
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 
Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  

NA STANOWISKO: 
HVAC Refrigeration Technician oraz 

Pomocnika
Dobre warunki pracy i placy.

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


LET'S MOVE
PRZEPROWADZKI:  

DOMU, APPARTMENTU ALBO BIURA
DOWOLNE MIEJSCE W STANACH ZJEDNO-

CZONYCH AMERYKI.
POSIADAMY LICENCJE I UBEZPIECZENIE.

USUWAMY DOWOLNY GRUZ.
Edik:   215-824-7197       
           267-991-0244       
           267-836-2445


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.
PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 

100% miejsca PRACY CDL.  
Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 

347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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"NIE ZROBILIŚMY RACHUNKU 
SUMIENIA". LEKARZ STAJE SIĘ DOBREM 

LUKSUSOWYM
Dostęp do lekarzy-specjalistów staje się w Polsce powoli 

dobrem luksusowym. Na konsultację u ortodonty czekamy 
już niemal rok. Do chirurga naczyniowego - prawie 10 
miesięcy. Z realizacją świadczeń medycznych sytuacja 
wygląda niemal identycznie. Kluczowe przyczyny proble-
mów to brak wystarczających funduszy oraz niedobory 
kadry medycznej, które coraz mocniej odciskają swoje 
piętno na sytuacji pacjentów. W grę wchodzi jednak jesz-
cze jeden arcyważny czynnik - po pandemii koronawirusa 
zaczynamy spłacać zaciągnięty w latach 2020-22 tzw. 
dług zdrowotny. A ten jest niemały.

Wyniki Barometru Fundacji Watch Health Care są dla 
Polski bezwzględne. W listopadzie 2022 roku na wizytę 
u lekarza-specjalisty czekaliśmy średnio 4,1 miesiąca. To 
o 1,2 miesiąca więcej niż w 2021 roku i o 0,1 więcej niż w 
2019 roku. W 2020 roku, z powodu pandemii koronawiru-
sa, badanie nie było realizowane. Skąd natomiast zauwa-
żalna różnica między 2019 i 2021 rokiem? Odpowiedzią 
jest jedna z fal pandemii COVID-19, która sprawiła, że 
Polacy radykalnie ograniczyli wizyty u lekarzy.

Powodów do optymizmu jednak nie ma, bo czas ocze-
kiwania na termin u specjalisty wydłuża się w Polsce od 
lat. W 2018 roku wynosił 3,4 miesiąca, w 2017 - 2,9, a w 
2016 i 2015 - 2,4. Przy czym należy pamiętać, że są to i 
tak wyniki uśrednione dla wszystkich specjalizacji. Jeśli 
wyjmiemy poszczególne dziedziny medycyny, sytuacja robi 
się o wiele poważniejsza. Nagle okazuje się bowiem, że 
na termin u ortodonty czekamy aż 11,7 miesiąca, u neu-
rologa dziecięcego - 11, a u chirurga naczyniowego - 9,1. 
O pogarszającej się w tym względzie sytuacji alarmowała 
ostatnio Lewica w swoim "Raporcie o stanie państwa".

Równie źle co w przypadku konsultacji u specjalistów 
wygląda sytuacja, jeśli chodzi o realizację świadczeń 
medycznych w poszczególnych specjalizacjach. Średni 
czas oczekiwania to 3,4 miesiąca. Patrząc na poszcze-
gólne wycinki systemu ochrony zdrowia, dane prezentują 
się znacznie gorzej. W neurologii pacjent musi czekać 
średnio 10,4 miesiąca, w ortopedii i traumatologii ruchu 
- 10,2, a w stomatologii i chirurgii plastycznej - 8,4. Na 
drugim biegunie znajdują się radiologia onkologiczna (0,5 
miesiąca) czy neonatologia (0,7).

Nawet na zwykłe badanie lekarskie czekaliśmy w listo-
padzie 2022 roku średnio 2,5 miesiąca, czyli o 0,6 miesiąca 
więcej niż rok wcześniej. Tu niechlubnym rekordzistą 
jest badanie USG oka - od rejestracji do wizyty upływa 
bowiem aż 7,7 miesiąca. Podobnie długo czekamy na 
badanie audiologiczne metodą elektrofizjologiczną (7,5) 
i badanie endoskopowe jelita grubego (7).

Zdrowie priorytetem Polaków
Nic dziwnego, że powyższe liczby znajdują swoje od-

zwierciedlenie w obawach i frustracjach Polaków. Po-
kazują to kolejne badania opinii publicznej. Krytycznie 
działalność Narodowego Funduszu Zdrowia ocenia aż 
60 proc. Polaków, pozytywnie - niespełna jedna trzecia. 
To dane z sondażu CBOS z marca 2023.

Co ciekawe, łagodni w ocenach dla NFZ są głównie 
starsi Polacy (powyżej 55. roku życia), mający prawicowe 
poglądy, praktykujący religijnie, posiadający wykształcenie 
podstawowe i zasadnicze zawodowe, a także uzyskujący 
miesięcznie dochód poniżej 2 tys. zł na osobę w gospo-
darstwie domowym.

Po tym natłoku pandemicznym nie zrobiliśmy rachun-
ku sumienia. Trzeba posprzątać po okresie pandemii 
- ile mamy odrobić, gdzie mamy najkrótszą kołderkę, 
ile trzeba doszyć, żeby ta kołderka była wystarczająco 
długa - prof. Andrzej Fal, prezes Polskiego Towarzystwa 
Zdrowia Publicznego

Negatywne zdanie o Funduszu mają natomiast najczę-
ściej Polacy pomiędzy 25. a 44. rokiem życia, mieszkający 
w dużych miastach, posiadający wyższe wykształcenie, 
pracujący w sektorze prywatnym (zwłaszcza kadra kie-
rownicza, specjaliści, pracownicy usług, przedsiębiorcy), 

niepraktykujący religijnie i światopoglądowo bliżsi lewej 
stronie.

O tym, jak ważne dla Polaków stało się zdrowie dosko-
nale świadczy też marcowe badanie UCE Research dla 
Business Insider Polska. W czołowej czwórce problemów 
najbardziej doskwierających Polakom aż trzy miejsca 
zajęły kwestie związane z ochroną zdrowia. Na drugiej 
pozycji znalazło się skrócenie kolejek do lekarzy (34,62 
proc.), na najniższym stopniu podium skrócenie kolejek 
do lekarzy-specjalistów (31,73), natomiast na czwartym 
miejscu Polacy wskazali obniżenie cen leków (26,15).

Mówi prof. Andrzej Fal, prezes zarządu Polskiego To-
warzystwa Zdrowia Publicznego: - Te wyniki pokazują, 
że nie można ignorować rosnących kolejek, bo to droga 
donikąd. To uspokaja mnie, że nikt z odpowiedzialnych za 
publiczną ochronę zdrowia nie zignoruje problemów, bo 
będzie to w rażącej kontrze do tego, czego chcą Polacy, 
a więc wyborcy.

Pieniądze, ludzie, COVID-19
Powody fatalnej sytuacji w publicznej ochronie zdrowia 

od lat są niezmienne - zbyt niskie nakłady finansowe 
oraz coraz mocniej dające się we znaki braki kadrowe. - 
Problem braków kadrowych związany jest z małą liczbą 
absolwentów kierunków medycznych, małą liczbą miejsc 
specjalizacyjnych, niską atrakcyjnością niektórych spe-
cjalizacji (np. psychiatrii). Te problemy w dużej mierze 
wynikają z niskich nakładów finansowych. Kształcenie 
medyków jest bardzo kosztochłonnym procesem - ana-
lizuje w rozmowie z Interią prof. Michał Wróblewski z 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu.

Zajmujący się socjologią medycyny, zdrowia i choroby 
prof. Wróblewski wskazuje, że innym palącym problemem 
polskiego systemu ochrony zdrowia jest kwestia wyceny 
świadczeń medycznych. Jak mówi, nierzadko jest ona 
absurdalnie niska, przez co wpędza wiele placówek me-
dycznych w spiralę zadłużenia. Koszty oferowanych usług 
medycznych są bowiem o wiele wyższe niż ich wycena 
dokonywana przez NFZ. - Ta niska wycena powoduje, że 
niektóre usługi stają się dla placówek nieatrakcyjne, gdyż 
ich świadczenie rodzi duże ryzyko ekonomiczne. A gdy 
usługi znikają z jednych placówek, to w innych wydłużają 
się kolejki - podkreśla prof. Wróblewski.

Odczuwalne stało się to zwłaszcza w dobie szalejącej 
inflacji, gdy koszty zabiegów medycznych wzrosły skoko-
wo. Widać to też po zadłużeniu polskich szpitali - wynosi 
ono już niemal 20 mld zł, czyli dwukrotnie więcej, niż gdy 
Zjednoczona Prawica przejmowała władzę. Poza tym, 
chociaż nominalnie nakłady na ochronę zdrowia z roku 
na rok rosną, to medycy podkreślają, że z powodu wielo-
letnich zaniedbań dalej są one mocno niewystarczające. 
Raport OECD z 2021 roku pokazał, że w przeliczeniu na 
jednego mieszkańca Polska wydaje na ochronę zdrowia 
mniej niż połowę średniej unijnej.

Po pandemii koronawirusa do finansów i kadry medycznej 
doszedł jeszcze jeden poważny problem - tzw. dług zdro-
wotny, czyli konsekwencje utrudnienia pacjentom dostępu 
do opieki medycznej w czasie pandemii. - Po tym natłoku 
pandemicznym nie zrobiliśmy rachunku sumienia - mówi 
Interii prof. Andrzej Fal. I dodaje: - Trzeba posprzątać po 
okresie pandemii - ile mamy odrobić, gdzie mamy naj-
krótszą kołderkę, ile trzeba doszyć, żeby ta kołderka była 
wystarczająco długa. Ustawy i ustalenia sprzed pandemii są 
dzisiaj nieważne, nic nie znaczą. Nie tylko u nas w Polsce, 
ale na całym świecie. Budżety projektowane na opiekę 
zdrowotną i opiekę społeczną są w tej chwili weryfikowane 
i zmieniane. Musimy zrobić to samo.

Jak wybrnąć z patowej, wydawałoby się, sytuacji? 
Prof. Michał Wróblewski uważa, że rozwiązaniem jest 
nie tylko zwiększenie finansowania ochrony zdrowia, ale 
przede wszystkim zmiana organizacji systemu w stronę 
większej centralizacji. Tylko tak państwo może przywrócić 
sterowność całego systemu opieki zdrowotnej. Kluczowa 
jest tu jednak ścisła współpraca ze środowiskiem medycz-
nym, co od lat stanowi nie lada wyzwanie. - Rozumiem, 
że to proces trudny, ponieważ lekarze to silna grupa 

interesu, niemniej, jeżeli ma to się udać, nie widzę innego 
wyjścia - podsumowuje socjolog z Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika w Toruniu.

RZĄD ZDECYDOWAŁ. PRZYJĄŁ PROJEKT 
USTAWY W SPRAWIE 800 PLUS

Rząd przyjął projekt nowelizacji ustawy o pomocy pań-
stwa w wychowaniu dzieci. Pod tym tytułem kryje się 
wzrost kwoty comiesięcznego świadczenia do 800 zł na 
każde dziecko od 1 stycznia 2024 r. Premier oraz mini-
ster rodziny symbolicznie podpisali ustawę na festynie 
w ogrodach KPRM.

- Program 500 plus za chwilę staje się programem 800 
plus. Ten wielki program jest programem podnoszenia 
szacunku wobec rodzin, zwiększenia szans dla wszyst-
kich naszych dzieci. Tak, aby mogły pozwolić sobie na 
dodatkowe zajęcia pozalekcyjne, sportowe, wyjazd na 
wakacje - wyliczał premier Mateusz Morawiecki.

Podwyżka świadczenia z 500 zł na 800 zł wejdzie w 
życie w 2024 r. Pieniądze miałyby zostać wypłacone do 
29 lutego 2024 r. z wyrównaniem od 1 stycznia. Rodzice 
nie będą musieli składać wniosku.

"Dzieci nosiły rzeczy po starszym rodzeństwie". Premier 
uderza w PO-PSL

- Pamiętam takie zdania, że nagle na polskich plażach 
pojawiły się rodziny, który wcześniej tam nie było. Wszyscy, 
którzy wtedy tak mówili, chyba imputując brak kultury, dziś 
chowają się do kąta. Dziś jesteśmy dumni z programu, 
który wdrożyliśmy i rok po roku rozwijaliśmy. Program 500 
plus wyeliminował ubóstwo - dodał szef rządu.

- To raptem siedem, osiem lat temu, kiedy rządy li-
berałów doprowadziły do tego, że wiele dzieci musiało 
nosić rzeczy po starszym rodzeństwie, bo nie stać było 
na kupno nowych. Trzeba było kombinować, żeby pozy-
skać podręczniki, a wiele dzieci ich nie miało. To nie tak 
dawno - przekonywał prezes Rady Ministrów.

Inflacja zjadła 500 plus? "To jest nieprawda"
Odniósł się też do tego, że zmiana w sztandarowym 

programie PiS to po prostu skutek "zjedzenia" przez 
inflację świadczenia w dotychczasowej wysokości 500 
zł miesięcznie.

To jest nieprawda. Inflacja łączna będzie znacznie 
niższa na koniec tego roku niż podniesione 800 plus. 
Dlaczego to wszystko było możliwe? Każde z obecnych 
tu dzieci zada takie pytanie - twierdził Morawiecki.

- Czesi nie mają takiego programu, Słowacy nie mają, 
a my mamy. Bo jesteśmy obozem politycznym, który do-
trzymuje słowa, choć czasem może się gdzieś potknąć. 
To są nasze, polskie dzieci, którym zwiększyliśmy szanse 
na rozwój - przekonywał.

- Z radością przyjęliśmy dziś tę ustawę, kierujemy ją 
do Sejmu - dodał.

Minister Maląg: Jarosław Kaczyński architektem wszyst-
kich zmian

- Można powiedzieć z pełną odpowiedzialnością za 
słowa, że dotrzymujemy słowa - przekonywała Marlena 
Maląg, minister rodziny i polityki społecznej. Mówiła, że 
polityka prorodzinna musi być kompleksowa i długofalowa.

- My to robimy. Wyznaczyliśmy sobie bardzo ambitny 
cel: inwestycja w przyszłość Polski. To inwestycja w infra-
strukturę, rozbudowę dróg, każdą, setki miliardów złotych 
służą temu, by rodzinom żyło się coraz lepiej. Najważniej-
szą inwestycją jest ta w kapitał ludzki - mówiła, odnosząc 
się do "przewrotu" dokonanego przez program 500 plus.

- Architekt tych wszystkich zmian, pan prezes Jarosław 
Kaczyński, wyraźnie nakreślił cel, który może i jest trudny 
do osiągnięcia, wielokrotnie trzeba iść pod górę, pod prąd, 
realizując zadania dla Polski, Polaków, polskich rodzin. 
Rozpoczęło się od 500 plus, Dobry Start, świadczenia 
matczynego, Malucha plus - wyliczała Maląg.

My z tej raz obranej drogi nie zejdziemy - zapowiedziała.
Dodała, że z podwyżki świadczenia 500 plus o 300 zł 

miesięcznie ma korzystać 7 mln dzieci. Koszt podwyżki 
to 24 mld zł. Premier Mateusz Morawiecki powiedział, 
że zostanie to wkalkulowane w przyszłoroczny budżet.
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CHCESZ BYĆ PIĘKNA JAK MARYSIEŃKA? ZDRADZAMY TAJNIKI MODNEGO 
WYGLĄDU SPRZED 400 LAT

XVII-wieczna Miss Polski byłaby niezbyt wysoka, 
o kobiecych kształtach, bladej cerze z rumieńcami, 
czerwonymi ustami i śnieżnobiałymi zębami. Talię 
miałaby wąską, pierś pełną, a włosy najlepiej jasne i 
gęste. Dążąc do tego ideału, panie sięgały po stare, 
sprawdzone sposoby poprawiania natury.

Efekt osiej talii osiągano przez noszenie obcisłych 
gorsetów, zwanych „sznurówkami”. Damy ściskały się 
nimi aż do nieprzytomności! Starosta mszczonowski 
hrabia Eligiusz Prażmowski podczas kilkuletniego po-
bytu we Francji tak zachwycił się obyczajami i modą 
francuską, że zamierzał nawet zrzec się swojej naro-
dowości. Przywiózł ze sobą do Polski na tyle silne umi-
łowanie modą francuską, że jego córka Marianna stała 
się prawdziwą męczennicą kapryśnego i dziwacznego 
modnisia i całe życie nią była w domu i za domem.

Sprowadzał dla niej z Francji wymyślne stroje, a 
nawet osobiście sznurował jej gorset à la Pompadour, 
tak mocno i ściśle, że jej piersi prawie pod brodę do-
chodziły. Dzięki temu hrabianka zyskała talię na tyle 
wąską, że ponoć można ją było objąć dłońmi.

Sarmaci utyskiwali na gorsety, upatrując w nich 
przyczyn zgorszenia i rozprężenia obyczajowego. Oba-
wiali się, że ich żony, siostry i córki wraz z nową modą 
przejmą inne niekorzystne wzorce. Wojewoda Krzysztof 
Opaliński pisał w 1646 roku: Żonę moją Królowa kocha 
i nad wszystkie inne damy znacznie karczuje i szanuje 
i respektuje. Wystroiła mi ją tyż cale po francusku krom 
tego, że cycków nie pokazuje, choć to alamodissimum.

Damy, wbrew rzucanym na nie gromom, a zgodnie 
z nową modą, starały się wyeksponować nawet nie-
wielkie biusty wkładając pod suknie powiększające 
poduszeczki. Paniom mniej hojnie obdarzonym do-
mowe poradniki dodatkowo podpowiadały, jak różnymi 
sposobami uzyskać pożądane krągłości. W jednym z 
dzieł radzono, aby tłuc liście mięty i nią te jabłuszka 
okładać, a będą twarde i okrągłe.

Barokowa dama musiała mieć także doskonałą, białą 
płeć, ozdobioną rumieńcem. Ponieważ największym 
wrogiem wybielonej skóry było słońce, stosowano 
różne specyfiki, usuwające „cygańską cerę”. Zabiegi te 
prowadzono z pomocą wódek, maści i olejków. Szymon 
Syreński pisze w swoim zielniku o odwarze, który piegi 
z twarzy […] zmazy wszelkie, plamy i szkaradności 
[…] spędza i ściera.

Jasna cera długo była u pań pożądana. Jeszcze 
Aleksandra z Tańskich Tarczewska ubolewała w swoim 
pamiętniku nad losem wychowywanej przez pewną 
starościnę siostry Klementyny. Nie mogę podarować, 
że z najpiękniejszej w świecie dziewczyny przez nie-
dbalstwo, niechlujstwo oddali opaloną, okrostowiałą 
panienkę; ledwo w dwa lata przyszła jej płeć cokolwiek 
do dawnego stanu, ale na zawsze straciła pierwotną 
białość i delikatność… Dbano nie tylko o twarz, ale 
także ręce, które miały być białe, gładkie, „chędogie”.

Efekt gładkości i pożądanej bieli osiągano dzięki bie-
lidłom, czyli pudrom, które wyrabiano między innymi z 
utartej kredy oraz sproszkowanych skorupek jaj. Bladą 
cerę w II połowie XVI wieku powszechnie podkreślano 
„barwiczką” (preparowaną z rozmaitych korzeni, sale-
try, miodu, koziego mleka i innych dodatków), później 
zwaną różem. Brwi czerniono proszkiem ze spalonych 
migdałów na modłę orientalną, a na twarz naklejano 
czarne muchy, które przywiozła do Polski królowa 
Ludwika Maria Gonzaga.

Znaczenie much zależało od tego, gdzie zostały przy-
klejone: przy kąciku oka była „rozkochana”, na policzku 

„uprzejma“, na nosie „śmiała“, na wardze „całuśna”. 
Moda nie oszczędzała nawet młodziutkich panien: 
Kajetan Koźmian ubolewał w swoich pamiętnikach, że 
hrabia Prażmowski zmuszał swoją córkę chociaż była 
świeżą, bielić twarz blejwajsem, malować różem […] 
brwi czernić i twarz pstrzyć muszkami.

Ten artykuł ma więcej niż jedną stronę. Wybierz 
poniżej kolejną, by czytać dalej.

Staropolskie przysłowie głosiło wprawdzie, że nie 
pomoże blansz ni róż, kiedy panna stara już, ale i tak 
każda starała się, jak mogła, aby poprawić niedoskona-
łości. Ignacy Krasicki w „Panu Podstolim” wspominał, 
jak bielidła, czernidła, czerwienidła i błękitnidła używać 
można, jak oko czerwienidłem ożywić, czernidłem brwi 
powiększyć, bielidłem płeć poprawić, błękitnym kolorem 
kurs delikatnych żyłek oznaczyć.

Jan Kochanowski wyśmiewał tę przesadę, bo nie 
sposób było ocenić rzeczywistą urodę adorowanej 
damy: Równałem często jej płeć ku rumianej zarzy, A 
ona kramną barwę nosiła na twarzy. Co ciekawe, za 

zachodnią modą goniły nie tylko niewiasty, ale także 
panowie.

Kajetan Koźmian ubolewał: Nie tylko stolica, lecz i 
inne prowincje były pełne tego rodzaju przesadzonych 
elegantów, gdy sobie wspomnę […] Rzewuskiego mar-
szałka wielkiego koronnego, ministra, który pół dnia 
tracił na układanie w fryzurę włosów […] i któremu 
kamerdynerowie napełniali cały gabinet pyłem pachną-
cego pudru, aby ten z wolna osiadał na jego fryzurze. 
O cerę Rzewuski dbał ponoć sypiając w okładach z… 
plastrów świeżej cielęciny.

Dopełnieniem wyglądu każdej sarmackiej piękności 
było misterne uczesanie. Jeszcze do II połowy XVII 
wieku panny nosiły długie włosy, a mężatki obcinały 
warkocze i zakładały czepiec. Gdy czepce wyszły z 
użycia, coraz większą wagę zaczęto przywiązywać do 
fryzur – damy zaczęły „trefić” włosy, czyli układać je 
w loki, wijące się w puklach lub upinane, jak możemy 
dziś zobaczyć na portretach Marysieńki Sobieskiej.

Na początku XVII wieku damy wyrywały sobie ko-
smyki nad czołem, modne były bowiem wysokie czoła. 
Poeta Sebastian Fabian Klonowic drwił z takich żonek 
wyłysionych, muskanych i barwionych, ale moda trzy-
mała się mocno. Pozostałe włosy musiały być gęste 
i zdrowe, co można było zapewnić myjąc pukle w 
deszczówce albo w… pomyjach.

W modzie było także farbowanie włosów: blondynki 
je przyciemniały (na przykład wyciągiem z orzechów), 
a szatynki – rozjaśniały (maścią zawierającą korzeń 
celidonii, kmin, oliwę oraz inne dodatki). Siwiznę ma-
skowano czerniąc włosy ołowianym grzebieniem, sadzą, 
sokiem z szałwii lub też „kopcono ługiem”.

Ten artykuł ma więcej niż jedną stronę. Wybierz 
poniżej kolejną, by czytać dalej.

Do pachnideł obyczajowość sarmacka przez długi 
czas się nie przekonała. Nie budziła zastrzeżeń jedynie 
woda różana, czasem stosowano pachnące wódki czy 
olejki, ale perfumy stanowiły luksus zastrzeżony dla 
niektórych kół dworskich i zamożnej szlachty. Prze-
ważnie noszono je na szyi zamknięte w formie tak 
zwanych pomander, a propagatorami tej mody byli 
głównie mężczyźni.

Przygotowane były z aromatycznych substancji, 
proszków roślinnych, korzeni, kwiatów, gumożywic itd. 
W składzie znajdowały się także ambra, cybet i piżmo. 
Piotr Skarga w jednym ze swych kazań wspominał o 
skrzyneczce, w której jest piżmo i wonia wdzięczna, 
cokolwiek doń zbliższysz, wszystko onym piżmem 
wonia. Do dziś przepiękne perłowe naczynko na takie 
wonności wisi w dolnej części rubinowej sukienki Maki 
Boskiej Częstochowskiej. Ofiarowała je w latach 30. 
XVIII wieku pani Ponińska, kasztelanowa poznańska.

Moda na poprawianie urody, jak również wszystkie 
nowinki, przybywały do dam epoki sarmackiej z kra-
jów Zachodu. Młode panny i mężatki wyjeżdżające za 
granicę, często dla podratowania zdrowia, przywoziły 
do kraju plotki polityczne i towarzyskie, a także mo-
dowe nowinki. W swoich podróżnych kufrach zwoziły 
najnowsze typy gorsetów à la Pompadour, peruki i 
cudowne kremy.

Nowinki te natychmiast należało stosować i prze-
kazać znajomym, gdyż właśnie to pozwalało odróżnić 
prawdziwą światową, obytą damę od byle plebejki. A 
że czasem na spacerze trafił się miejski łobuz, który 
dmuchnął takiej piękności w twarz płatkami goździków, 
które oblepiły „wymaszczone” lico, budząc śmiech prze-
chodniów? Cóż, trudno. Taka była cena doskonałości.

Bielidła? Czernidła? Czerwienidła? 
A może błękitnidła? Cóż dziś użyć, 
by wyglądać bosko? Obraz Nicolasa 
Lancreta z 1732 roku

Karykatura przedstawiająca 
zawiązywanie gorsetu. Akwarela 
Zygmunta Wagnera z 1795 roku z 
kolekcji Szwajcarskiej Biblioteki 
Narodowej
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PRODUCENT MIEDZI I SREBRA 
ZASKOCZYŁ INWESTYCJĄ. KGHM CHCE 

PODBIĆ RYNEK SPOŻYWCZY
KGHM ogłosił plan budowy warzelni soli. Nowa inwestycja 

ma uczynić spółkę największym producentem soli w Euro-
pie, która ma być wykorzystywana w celach przemysłowych 
i spożywczych. Firma zakłada wydobycie do 1 mln ton soli 
rocznie. Jak powiedział prezes spółki Tomasz Zdzikot, "to 
dla KGHM przełomowa inwestycja pod wieloma względami; 
projekt, który otwiera nowe perspektywy". 

Prezes KGHM Polska Miedź Tomasz Zdzikot podczas 
prezentacji planów budowy warzelni soli podkreślił, że 
nowy projekt jest ważny i rozwojowy z perspektywy za-
równo biznesowej, jak i środowiskowej.

- Projekt warzelni soli to jest projekt o podwójnym 
znaczeniu. (...) Projekt będzie bardzo mocno wprowadzał 
KGHM na zupełnie nowy rynek, na rynek soli warzonej. 
Zakładamy, że instalacje (...) w perspektywie najbliższych 
lat mogą uczynić z KGHM największego producenta soli 
warzonej w naszym kraju - mówił Zdzikot, podkreślając 
tendencje wzrostowe rynku soli warzonej.

Nowa linia produkcyjna KGHM. Producent miedzi i 
srebra chce podbić rynek spożywczy solą

Projekt KGHM zakłada, że słona woda oraz częściowo 
sól kamienna, które wydobywane są równolegle z wydo-
byciem rudy miedzi w kopalniach zostaną przetworzone 
i wykorzystane na nowo. Ma na to pozwoli infrastruktura 
dostępna z zakładach. Odparowana woda wytworzona 
w procesie warzenia soli zostanie wykorzystana w pro-
dukcji wody demineralizowanej, wykorzystywanej m.in. 
w hutnictwie. Z kolei zasolenie wody zrzucanej do wód 
powierzchniowych przez KGHM może zmniejszyć się 
o połowę. Odpady powstałe w procesie warzenia mają 
posłużyć do produkcji nawozów rolniczych. Sól ma być 
wykorzystywana w celach przemysłowych i spożywczych. 

- Podniesiemy też moce produkcyjne naszego kraju, 
wpływając w ten sposób na podniesienie bezpieczeństwa 
surowcowego, na zapewnienie dostępu do produktu, którego 
wzrosty w najbliższych latach są przez rynek spodziewany 
- mówił prezes KGHM. Zwrócił uwagę, że spółka jest już 
producentem soli kamiennej, jednak ona, w porównaniu do 
soli warzonej "charakteryzuje się dużą zmiennością popytu".

Zdzikot podkreślił, że nowa inwestycja będzie funkcjo-
nowała zgodnie z zasadami ochrony środowiska. Spółka 
do roku 2050 chce być neutralna klimatycznie i nowy 
projekt wpisuje się w te założenia.

- Projekt warzelni soli będzie miał ogromne znaczenie z 
perspektywy ekologicznej, zwłaszcza w kontekście koncep-
cji gospodarki obiegu zamkniętego. (...) Zasolone strumienie 
wód kopalnianych generowane przez odwadnianie naszych 
kopalń na Dolnym Śląsku to jest ten zasób, który chcemy 
wykorzystać do produkcji soli, wspólnie z pyłami solnymi po-
wstającymi przy wydobyciu soli kamiennej. Z drugiej strony 
(...) lokalizując warzelnię w bezpośrednim sąsiedztwie Huty 
Miedzi Głogów (...) wykorzystamy możliwości stwarzane 
przez generowaną w procesie technologicznym huty parę i 
moce bloków gazowo-parowych, aby odparowywać wodę i 
produkować sól warzoną - podkreślił, dodając, że powstała 
w ten sposób woda będzie mogła być wykorzystywana w 
układach hutniczych. 

Milion ton soli rocznie. KGHM zawojuje rynek?
Jak poinformował KGHM w poniedziałek, zarząd spółki 

podjął uchwałę ws. opracowania studium wykonalności 
budowy zakładu produkcji soli warzonej z zasolonych wód 
kopalnianych wypompowywanych z wyrobisk górniczych 
przy wykorzystaniu technologii wyparnych.

"Podstawowym założeniem projektu jest selektywne 
gospodarowanie wodami kopalnianymi zmierzające do 
koncentracji strumieni wody o podwyższonej zawartości 
soli i ich kierowaniu do rejonu docelowej pompowni głów-
nego odwadniania, gdzie możliwe będzie skierowanie 
ich do dalszego przerobu. Wykorzystanie pary techno-

logicznej, dostępnej w ramach istniejących procesów 
technologicznych, pozwoli na odsolenie strumieni wody i 
produkcję produktów solnych o znaczeniu handlowym - soli 
warzonej - w ilości do 1 mln ton rocznie" - podała spółka.

Miliard złotych na nową inwestycję KGHM. Słona zapłata 
zwróci się producentowi?

Jak dodano, inwestycja - oprócz wymiernego efektu 
ekonomicznego - pozwoli na "zmniejszenie sumarycznego 
ładunku soli deponowanego wraz z wodami pochodzącymi 
z odwadniania górotworu do ok. 50 proc., tym samym zna-
cząco zmniejszając oddziaływanie spółki na środowisko 
i przyczyniając się do ochrony ekosystemu rzeki Odra".

Spółka przekazała, że szacunkowe nakłady inwesty-
cyjne mogą sięgnąć 1 mld zł. Dodano, że planowany 
okres realizacji, z uwzględnieniem fazy przygotowawczej, 
według wstępnych szacunków może wynieść do 6 lat.

Jak wynika z informacji prasowej KGHM, najbliższe 
działania, które maja zostać przeprowadzone jeszcze w 
2023 r., mają prowadzić do szczegółowej analizy nakładów 
inwestycyjnych i kosztów operacyjnych, przeprowadzenia 
prób technologicznych procesów odsalania wód, w tym 
zagospodarowania odpadów oraz określenie szczegóło-
wego harmonogramu inwestycji. "Po realizacji tych zadań 
podjęta zostanie decyzja o wyborze technologii oraz skali 
inwestycji" - zapowiedziano. 

IDĄ ZMIANY W PODATKU PRZY ZAKUPIE 
MIESZKANIA. JEDNI GO NIE ZAPŁACĄ, 

INNI BĘDĄ MIELI WYŻSZE STAWKI
Senat nie wniósł poprawek do zapisów w ustawie o 

zmianach w podatku od czynności cywilnoprawnych 
w przypadku zakupu pierwszego lub co najmniej sze-
ściu mieszkań na raz. Jest to dobra informacja dla osób 
przymierzających się do przejścia "na swoje", ale zła dla 
inwestorów, którzy kupują hurtowo kilka nieruchomości 
w ramach  jednej transakcji.

W czwartek Senat głosował nad uchwałą w sprawie 
nowelizacji ustawy o samorządzie gminnym, ustawy 
o społecznych formach rozwoju mieszkalnictwa, usta-
wy o gospodarce nieruchomościami, ustawy o podatku 
od czynności cywilnoprawnych oraz niektórych innych 
ustaw. Przedstawiciele wyższej izby parlamentu wskazali 
kilka poprawek, lecz te skupiły się głównie na zmianach 
w kwestii użytkowania wieczystego.

Przepisy traktujące o zmianach w PCC (podatku od 
czynności cywilnoprawnych) zostały przegłosowane w 
niezmieniony sposób. Dla jednych to dobra, a dla drugich 
zła wiadomość.

Zmiany w PCC. Brak podatku przy zakupie pierwszego 
mieszkania 

Przegłosowana nowelizacja - która trafi jeszcze do Sej-
mu, lecz ten zajmie się głosowaniem nad innymi, zawar-
tymi w niej przepisami - zakłada zwolnienie z podatku od 
czynności cywilnoprawnych tych osób, które kupują swoje 
pierwsze mieszkanie. Jednak w myśl zaproponowanych 
zmian brak dodatkowych kosztów będzie dotyczyć tych, 
którzy zdecydują się na nieruchomość z rynku wtórnego.

Obecnie przy zakupie nieruchomości na kupujących 
ciąży obowiązek odprowadzenia 2 proc. podatku od 
wartości transakcji. Podatek w tej formie pozostanie, lecz 
będzie on obejmować osoby, który kupują "na siebie" 
drugie lub kolejne mieszkanie.

Wyższe opłaty przy kupowaniu co najmniej sześciu 
mieszkań

Jednocześnie Senat nie zgłosił poprawek to przepisów 
wprowadzających wyższy PCC dla osób, które w ramach 
jednej transakcji kupują co najmniej sześć mieszkań.

Zgodnie z treścią noweli kupujący sześć lub więcej miesz-
kań w ramach jednej inwestycji, w jednym budynku lub w kilku 
budynkach tworzonych na jednej nieruchomości gruntowej, 
będą musieli zapłacić 6 proc. podatku od wartości transakcji.

Wspomniane rozwiązanie było zapowiadane przez 

premiera Mateusza Morawieckiego jeszcze w styczniu 
br. Wówczas szef rządu wskazywał, że wyższy podatek 
miał planowo objąć kupujących minimum siedem lub osiem 
nieruchomości. W trakcie prac w Ministerstwie Rozwoju i 
Technologii zdecydowano się na ten niższy limit.

Jak wskazywano, nowe regulacje mają zmniejszyć 
liczbę sytuacji, w których fundusze inwestycyjne masowo 
wykupują wiele mieszkań z przeznaczeniem pod wynajem. 

PREMIER MORAWIECKI: ZEROWA 
STAWKA VAT NA ŻYWNOŚĆ WYDŁUŻONA 

DO KOŃCA ROKU
Jak poinformował w poniedziałek premier Mateusz 

Morawiecki, zerowa stawka VAT na żywność zostanie 
wydłużona do końca 2023 r. To jedno z rozwiązań tzw. 
tarczy antyinflacyjnej.

"Przedłużamy zerową stawkę podatku VAT na żywność 
do końca 2023" - napisał na swoim profilu na Facebooku 
premier Mateusz Morawiecki.

Dodał też: "Obniżamy podatki wszędzie tam, gdzie jest 
to możliwe, by polskie rodziny płaciły jak najmniej. Nikogo 
nie zostawiamy samemu sobie".

Jednocyfrowa inflacja pod koniec tego roku?
Jak zaznaczył premier, "paliwa, energia, żywność - wszyst-

kie te kluczowe kategorie produktów zostały objęte naszymi 
tarczami, które chronią Polaków przed wzrostami cen".

Rzecznik rządu  Piotr Müller powiedział w poniedziałek, 
że decyzja premiera została podjęta w oparciu o analizy 
makroekonomiczne.

- To jest dobra informacja jeśli chodzi o perspektywy 
inflacyjne. Liczymy na to, że inflacja w ostatnich mie-
siącach tego roku będzie jednocyfrowa - poinformował.

Zerowa stawka na żywość została wprowadzona ustawą 
uchwaloną przez Sejm 13 stycznia 2022 r., która weszła 
w życie od 1 lutego 2022 r. Był to element drugiej Tarczy 
Antyinflacyjnej, w ramach której zostały obniżone stawki 
VAT na paliwa czy prąd. Obniżki podatków związane z 
nośnikami energii wygasły z końcem 2022 r., ale obowiązy-
wanie zerowej stawki VAT na żywność zostało wydłużone 
do czerwca 2023 r.

Zerowy VAT na żywność. To jeden z elementów tarczy 
antyinflacyjnej 

Dotychczas, zgodnie z decyzją rządu zerowa stawka 
VAT na żywność miała obowiązywać do 30 czerwca. Jesz-
cze w kwietniu rzecznik rządu przekazywał, że decyzja 
co do ewentualnego przedłużenia tego okresu będzie 
ogłoszona przez premiera.

- Wydaje się to najbardziej zasadnym rozstrzygnięciem, 
bo widzimy, że skutki inflacyjne jeszcze są w szczególno-
ści w obszarze żywności widoczne. Zawsze patrzymy na 
koszyk, że tak powiem, podstawowych produktów, a w 
tym koszyku podstawowych produktów żywność jednak 
jest bardzo istotnym elementem" - dodał Müller.

Minister finansów Magdalena Rzeczkowska mówiła 
pod koniec marca, że pozostawienie zerowej stawki VAT 
na żywność do końca tego roku jest prawdopodobne, a 
decyzja w tej sprawie powinna zapaść w kwietniu.

Zerowy VAT na żywność to jedno z działań rządu, 
mające na celu ograniczenie wzrostu cen. Inflacja w 
Polsce obecnie wynosi 13 proc., po spadku z 14,7 proc. w 
kwietniu i 16,1 proc. w marcu. W obecnym cyklu wzrostu 
inflacji, szczyt przypadł na luty 2023 r., kiedy dynamika 
cen sięgnęła 18,4 proc.

Z danych Narodowego Banku Polskiego wynika, że 
inflacja po wyłączeniu cen administrowanych (podlega-
jących kontroli państwa) wyniosła 12,1 proc., wobec 14,0 
proc. miesiąc wcześniej, a inflacja po wyłączeniu cen 
najbardziej zmiennych wyniosła 14,9 proc., wobec 15,3 
proc. miesiąc wcześniej.

NBP podał także, że inflacja bazowa po wyłączeniu 
cen żywności i energii wyniosła 11,5 proc., wobec 12,2 
proc. miesiąc wcześniej. 
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Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом! Tel.: 215-677-8770

Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

Профессиональный маляр

215-479-0829
215-479-0812

paintingfirst1@gmail.com

ANDREI KLIMAU
Professional Painter

Внутрення и наружная 
покраска и шпаклевка.

Большой опыт,  
качественная работа в оговорённый срок.

Скидки для пенсионеров. 

Interior Painting   Exterior Painting   Free estimate

House Heat
AIR-CONDITIONING

Phone: 267-407-5220 (German Popov)

Discount  
для 

пенсионеров

Ремонт  
и установка  
хитеров  
и кондиционеров

7

Звоните или пишите
Светлана 609-816-5568   Solana1986@gmail.com

SVETLANA BIRRIEL
NEW JERSEY REALTOR

Atlantic city, Ventnor, Margate, 
Longport, Ocean city and others.

НЕДВИЖИМОСТЬ  
ДЛЯ ИНВЕСТИРОВАНИЯ И ОТДЫХА  

на побережье South Jersey

✔ покупка
✔ продажа
✔ рент

✔ помощь  
в получении 
ипотеки 

КОНДИЦІОНЕРИКОНДИЦІОНЕРИ
              ХІТЕРИХІТЕРИ
          ГЕНЕРАТОРИ          ГЕНЕРАТОРИ

215-914-1080215-914-1080

А ТА КОЖ Б ОЙЛЕРИА ТА КОЖ Б ОЙЛЕРИ
ТА В ОДОНА ГРІВАЧІ ТА В ОДОНА ГРІВАЧІ 
В СІХ ВИДІВВ СІХ ВИДІВ

ПРОДАЖ ПРОДАЖ  ВСТАНОВЛЕННЯ  ВСТАНОВЛЕННЯ  РЕМОНТ РЕМОНТ

Heating & Air Conditioning • Since 1989



ПОТРІБНА КРАВЧИНЯ НА НЕПОВНИЙ РОБОЧИЙ ЧАС.
КОНТАКТНИЙ ТЕЛЕФОН 609-806-5630

 ЖІНОЧИЙ ОДЯГ
  випускна сукня

  весільна сукня
  вечірня сукня

  шкіра
  хутро

  будь-який повсякденний одяг
  будь-який трикотаж, еластичний 

одяг

ЧОЛОВІЧОГО ОДЯГУ 
 костюми 
 штани 
 куртка 
 пальто 
 шкіряний одяг

Надаємо послуги з ремонту та підгонки 

148 N Flowers Mill Rd Langhorne PA 19047
Marlboro NJ 110 US HWY 9 (Marlboro Plaza Eurobutique)

Alterations & Tailoring for Men's & Women's Clothing
если вы ухаживаете за своими пожилыми если вы ухаживаете за своими пожилыми 
родственниками и (или) друзьями  родственниками и (или) друзьями  
и хотите сделать это вашей работой или и хотите сделать это вашей работой или 
поменять агенство, обращайтесь к нампоменять агенство, обращайтесь к нам

У нас самые лучшие условия работы!У нас самые лучшие условия работы!

10125 Verree Rd, Suit 300 
Philadelphia, PA 19116

215.486.1080
www.ambassadorhomeagency.com

ОПЛАЧИВАЕМЫЙОПЛАЧИВАЕМЫЙ отпуск,   отпуск,  
больничные, персональные днибольничные, персональные дни

ОПЛАЧИВАЕМЫЕОПЛАЧИВАЕМЫЕ    
праздничные дни в 1,5 разапраздничные дни в 1,5 раза

БЕСПЛАТНАЯ медицинская БЕСПЛАТНАЯ медицинская 
страховка ("0" deductible)  страховка ("0" deductible)  
и Dental Planи Dental Plan

БонусБонус
$500.00$500.00

для новых сотрудниковдля новых сотрудников

Зарплата  Зарплата  
до до $15$15

помогаем оформить waiver  абсолютно бесплатно

Сверхурочные Сверхурочные 
до до $22$22


